
בשנות ה60 נרצחה אישה בשם קיטי ג'נובזה. אדם בשם ווינסטון מוזלי רצח אותה בדקירות סכין בשעת ערב
ברחוב שבו היא גרה. שלושים ושמונה משכניה העידו שצפו ברצח, אך במשך זמן רב איש מהם לא יצא

לעזרתה או הזעיק את המשטרה.
 

 המקרה עורר הדים רבים, ונערכו בעקבותיו מחקרים פסיכולוגים, שטבעו את המושג "אפקט הצופה מהצד".
משמעות המושג היא שככל שיותר אנשים נוכחים באירוע כלשהו, כך הנטייה לפזר את האחריות למתרחש ביניהם
גוברת. כלומר, ככל שיותר אנשים יהיו עדים לאירוע, קטן הסיכוי שמישהו יתערב, ויש האומרים שכאשר יותר

מחמישה אנשים עדים לאירוע הסיכוי שמישהו יפעל הוא אפסי.
 

בשנת 2009 התהפכה מסירתה שייטת בשם יסמין פיינגולד, שהתאמנה בירקון. היא נחבטה בראשה ונפלה למי
הנחל המזוהמים. למרות שהיו באזור אנשים רבים, עברו כ-4 דקות (!) עד שאדם אחד קפץ למים לעזרתה.
בראיונות בטלוויזיה כינו את אדם זה גיבור ותגובתו הייתה "העובדה שמכנים אותי גיבור, היא תעודת עניות

לחברה. אני בסך הכול עשיתי מה שכל אחד היה צריך לעשות".

"ויבא מ˘ה ואהרן וגו'" - למה נכנסו מˆא˙י בפ' מלואים בבריי˙א הנוספ˙ על ˙"כ ˘לנו למה נכנס מ˘ה עם
אהרן ללמדו על מע˘ה ה˜טר˙ או לא נכנס אלא לדבר אחר הריני דן ירידה וביאה טעונו˙ ברכה מה ירידה
מעין עבודה אף ביאה מעין עבודה הא למד˙ למה נכנס מ˘ה עם אהרן ללמדו על מע˘ה ה˜טר˙ ד"א כיון
˘ראה אהרן ˘˜רבו כל ה˜רבנו˙ ונע˘ו כל המע˘ים ולא ירדה ˘כינה לי˘ראל היה מˆטער ואמר יודע אני

˘כועס ה˜ב"ה עלי וב˘בילי לא ירדה ˘כינה לי˘ראל אמר לו למ˘ה מ˘ה אחי כך ע˘י˙ לי ˘נכנס˙י
ונ˙ביי˘˙י מיד נכנס מ˘ה עמו וב˜˘ו רחמים וירדה ˘כינה לי˘ראל

לימוד מדריכים - פרשת שמיני

מה קרה בשני המקרים? למה אנשים לא עשו עם זה משהו? מה אתם הייתם עושים?

ל-הָעָם." הוָה, אֶל-כָּ בוֹד-י¿ רָא כ¿ כוּ אֶ˙-הָעָם; וַיֵּ בָר¿ אוּ, וַי¿ ¿̂ אַהֲרֹן, אֶל-אֹהֶל מוֹעֵד, וַיֵּ ה ו¿ ֶׁ̆ בֹא מֹ "וַיָּ

בס"ד



היו היה, בארץ רחוקה רחוקה, אדם שרצה לנסוע לסין.

סוף סוף קנה כרטיס ונכנס לספינה היוקרתית. בעודו שוכב

בתאו שמע דפיקות בלתי פוסקות מהתא השכן. הוא נכנס

לחדר הסמוך והזדעזע לגלות, שהשכן אוחז גרזן בידיו

ופוער חור גדול בדופן הספינה.

כשהתחיל להסביר בבהלה, אודות הסכנה והאסון הצפוי,

השכן נענע בראשו והחל לצחוק. “אל תדאג” הוא אמר,

בעודו מניף שוב את הגרזן,

 

“אני עושה את החור רק בתא שלי!”

אפשר ללמוד ממשה ואהרון המון דברים.
מהסיטואציה הספציפית הזאת אפשר ללמוד אחריות חברתית, משה שם לב לאהרון ונרתם לעזור לו. אהרון
רואה שלמרות הקרבת הקורבנות ועבודת המשכן השכינה לא יורדת. הוא מרגיש שהקב"ה עוד כועס עליו

מהמקרה של חטא העגל והשותפות שלו בו. משה שם לב, שומע ובא לעזרתו ובאמת אחרי זה כתוב שירדה
השכינה לישראל.

 
אנחנו תמיד צריכים לשים לב לסביבה שלנו, לאנשים לידינו, למשפחה, לחברים. 

לפעמים לנו יש את הכוח לעשות משהו שלחבר שלנו לאו דווקא יש את היכולת הזו. 
 

מעבר לתשומת לב ולכוח שיש לנו, יש לנו חובה לשים לב! לראות מה קורה ולעשות את הדברים שצריך. יש לנו
אחריות על החברה שאנחנו חיים בה. כל דבר שנעשה, לטוב ולרע, יש לו השפעה על הכל.

להיות ביקורתיים על סיפור  טראגי שיכל להמנע עם קצת עזרה של אנשים, או על מציאות מעצבנת
בישוב, במדינה לא מקדם. יש לנו הרבה מה ללמוד מהסיפורים האלה אבל בסוף מי שמשפיע זה מי שעושה

ומשנה בעצמו. 
 

אז תסתכלו, תשימו לב והכי חשוב - תעשו!
גם אם תעשו חור רק אצלכם בחדר או ישפיע על כולם.

שבתשלום!
עמיה:)


